



Referat fra møte i temagruppe økologi 13.05.24

Tid: Mandag 13. mai 2024, 10:00 – 13:15.

Sted: Møterom Bjanes, Fetsund kommunehus/Teams-møte

Til stede: Linda A. Grimsgaard, Rælingen (leder)
Norun Reppe Bell, Lørenskog
Rein Riise Dalermoen, Nannestad
Sara Louise McElroy, Nannestad
Odd Magnar Homleide, Gjerdrum
Leiv Ommund Knutson, Gjerdrum
Rita Romsås Fjeldberg, Ullensaker
Line Gustavsen, daglig leder (referent)

Deltok digitalt: Hilde Birkeland, Lillestrøm
Toril Giske, Oslo
Guro Haug, Nittedal
Kari-Anne S. Gorset, Lunner

Forfall: Sunniva Numme, Statsforvalteren i Oslo og Viken
Estrella Fernandez, Viken fylkeskommune

Ved behov: Trygve Rognstad, Gran

Saksliste

Sak nr.	Innhold	Frist/ansvar
15/24	Innkalling, dagsorden og saker til eventuelt Vedtak: Innkalling og dagsorden godkjennes.	
16/24	Gjennomgang av aktuelle referater Referatet fra møte i administrativ gruppe 29.02.2024 og styringsgruppa 08.03.2024 ble gjennomgått. Vedtak: Informasjonen tas til orientering	

17/24	Orienteringer - 17/24-01 Status prosjekt på naturbaserte erosjonssikringsmetoder - o Prosjektet har blitt forsinket da Lillestrøm kommune krever full byggesaksbehandling – det er derfor uvisst når tiltakene kan settes i gang. - 17/24-02 Vann-Nett og mangel på utsatt frist - o Utsatt frist er nå på plass igjen for de vannforekomstene hvor det manglet. - 17/24-03 Kommunevis gjennomgang av Vann-Nett – status - o Det går sakte men sikkert fremover – Nittedal er nå gjennomført og Ullensaker står for tur neste uke. - 17/24-04 Riparagro - o Det har vært et oppstartsmøte i prosjektet hvor alle deltagerne fikk anledning til å presentere seg og hva de ser på som viktig at prosjektet finner svar på. - o Det er mulig å lese mer om prosjektet på prosjektets nettsider. - 17/24-05 Frie fiskeveier – ny rapport fra Statens vegvesen - o Statens vegvesen har kommet med en ny rapport – denne kan være aktuell for de fleste å ta en titt på - 17/24-06 Hovedutfordringer og veien mot ny planperiode 2028-2033 - o Vannområdet skal lage et dokument om hovedutfordringer i vannområdet. Fristen for dette har blitt flyttet fra før sommeren til utpå høsten. - o Dokumentet skal i hovedsak være uttak fra Vann-Nett - 17/24-07 Brukerforum Vann-Nett og Vannmiljø - o Daglig leder har blitt med i et brukerforum for Vann-Nett og Vannmiljø. Det vil være møter ca. en gang i måneden i starten. - o Alle kan melde inn ting de ser på som positivt/negativt med Vann-Nett og Vannmiljø til daglig leder, som da vil ta det med inn i brukerforumet. - 17/24-08 Elveliv.no og universell utforming - o Elveliv.no viser seg å ikke være godt nok universelt utformet. Det vil derfor være et behov for å få oppdatert sidene slik at de følger lovkravene til universell utforming av nettsider. - 17/24-09 Undersøkelse av veinære innsjøer – SVV innsjøundersøkelse 2023 - o Statens vegvesen har undersøkt veinære innsjøer igjen i 2023 og rapporten er nå klar. - o I VO Leira-Nitelva har Langvannet i Lørenskog og Nordbytjernet, Bonntjern, Skåntjernet og Svarttjernet i Ullensaker blitt undersøkt. - o Bonntjern er ikke påvirket av saltavrenning ellers er de andre innsjøene fra noe til sterkt påvirket av saltavrenning. - o Det er en mulighet for at saltavrenningen kan være årsaken til dårlige resultater på vannplanter – dette bør sjekkes ut. - 17/24-10 Aktuelle seminarer fremover:
-------	---

	○ 14.05.2024 Strategier for styrtregn- og overvannshåndtering (Miljødirektoratet) ○ 23.05.2024 Torvmarksrestaurering og flomdemping i Haldenvassdraget (Naturbasert sone) ○ 03.06.2024 Teknologiutvikling/innovasjon i vannbransjen. Hva er oppnådd? (vannforeningen) ○ 03.06.2024 Webinar om naturrestaurering 2024 (Statsforvalteren i Innlandet) ○ 12.11.2024 Arealplanlegging og vannmiljø (vannforeningen) ○ 2024 Seminarserie: Kunnskapsarena for klima og natur i planlegging (Miljødirektoratet) 17/24-11 Tidligere seminarer ○ 12.02.2024 Erfaringer fra ekstremværet Hans (vannforeningen) ○ 11.03.2024 Slam og slambehandling (vannforeningen) ○ 20.03.2024 Verdens vanndag 2024 (vannforeningen) ○ 23.04.2024 Frie fiskeveier og samferdsel (NMBU Ås) ○ 25.04.2024 Plantevalg for regnbed (Naturbasert sone) ○ 29.04.2024 Spredning av fremmede arter i våre vannveier (vannforeningen) Vedtak: Informasjonen tas til orientering	
18/24	Prosjekter 2024 – status søknader Det har blitt sendt inn søknader for midler til følgende prosjekter: 1. Utredning av fysiske restaureringstiltak (nov. 2023) • Avslag på søknaden om midler fra potten på generell vannforvaltning • Sendt inn ny søknad til potten på restaureringsmidler – avventer svar på denne. • Konkurranses grunnlaget er nesten klart og sendes ut denne eller neste uke. • Vi går videre med objektene i Nannestad, men objektene i Lørenskog må vente. 2. Kartlegging av edlekrepser i Ørfiske • Tilskudd på 100 000 kr • Anbudsdokumenter sendt ut til tre ulike tilbydere – Tilbudsfrist 23. mai. 3. Kartlegging av elvemusling i Fjellhamarelva/Sagelva • Tilskudd på 90 000 kr • Anbudsdokumentene vil bli klare denne eller neste uke. 4. Oppfølging av pH-loggere og vannkvalitet i Østmarka • Avventer svar 5. Utarbeidelse av dybdekart for utvalgte vann i Østmarka • Avventer svar Nr. 4. er i samarbeid med vannområde Øyeren, og nr. 5 har vannområde Øyeren søkt om på vegne av begge vannområder. Vedtak: Informasjonen tas til orientering.	

19/24	Mulighet for å melde inn behov for ekstra midler Daglig leder orienterte om muligheten for å melde inn behov for ekstra midler til arbeidet i vannområdet, og foreslå å melde inn behov for midler til følgende prosjekter: ○ Kartlegge elvemusling i Lørenskog/Lillestrøm: 50 000 kr ○ Seminar for kommuneansatte om kulverter som vandringshindre: 50 000 kr ○ Kartlegging av fisk i bekker i jordbrukslandskapet: 30 000 kr Det var enstemmig støtte til at vannområdet melder inn behov til disse prosjektene. Det kom ikke innspill om andre prosjekter. Vedtak: Daglig leder melder inn behov for midler til de foreslåtte prosjektene.	
20/24	Vassdragsovervåkingsrapport 2023 Vassdragsovervåkingsrapporten for 2023 er klar. Rapporten ble gjennomgått hvor det var fokus på resultater og ting som var tatt inn i rapporten for 2023 som ikke tidligere har vært med. Det gjenstår mye arbeid før vi er i mål med økologisk tilstand, men vi er på god vei, og det blir spennende å se resultatene fra 2026 og fremover da blant annet 3 renseanlegg (2 i Nitelva, 1 i Leira/Jeksla) skal legges ned i løpet av 2025. Vedtak: Informasjonen tas til orientering	
21/24	Myr Det var få kommuner som hadde levert inn informasjon før møtet, slik at temaet ble utsatt til septembermøtet Vedtak: 1. Saken utsettes til septembermøtet 2. Alle kommunene går igjennom sin kommune på jakt etter myrer som er grøftet og sender resultatene over til daglig leder i vannområdet.	
22/24	Oppdatert temaplan for 2024 Oppdatert temaplan for møtene i økologigruppa i 2024 ble gjennomgått. Vedtak: Oppdatert temaplan godkjennes	
23/24	Seminar om kulverter som vandringshindre 2025 Det er bred støtte i gruppa til å arrangere et seminar om vandringshindre.	

	I Lillestrøm kommune er det behov for en runde med prosjektkontoret på VA om hvordan de jobber - det virker ikke som de har spesiell tanke på fisk i arbeidet. Visse prosjekter er gjort på en dårlig måte. Daglig leder vil i etterkant av seminaret være tilgjengelig for å holde presentasjoner om kulverter for aktuelle avdelinger i medlemskommunene. Daglig leder tar opp seminaret i landbruksgruppa og hører om det kan være aktuelt for en av dem å gå inn i arbeidsgruppa. Alle tenker igjennom om de kan delta inn i en arbeidsgruppe for å planlegge seminaret. Vedtak: 1. Seminar om kulverter som vandringshindre arrangeres våren 2025 2. Arbeidsgruppa består foreløpig av daglig leder, og Rein Riise Dalermoen (Nannestad kommune).	
13/24	Runde rundt bordet Rælingen: • Utskifting av NRVA ledning gjennom Rælingen og Lørenskog. Skal legges ny ledning og den legges så og si oppi bekken. Kommunene kommer med mange innspill - og håper at de blir tatt med i arbeidet. • Det skjer mye arbeid på Marikollen. Det fylles blant annet på masser. Arbeidet skal ferdigstilles i år, men det gjenstår mye arbeid med overvannsdammer og overvann. • Legges ny vannledning gjennom Rælingsåsen. Vil bli påvirkning på Nitelva da åpningen av tunellen er i nærheten. Gjerdrum: • Sendt pålegg til boligfelt som skal kobles til for å fjerne spredt avløp – de har i dag slamavskillere. Påkobling skal skje i år. Det er også sendt ut krav til påkobling i noen andre områder. • Skal bygges gang og sykkelvei, mellom Gjerdrum og Skedsmo. • Hovedplan for avløp og vannmiljø vil bli revidert. Ullensaker: • Vedtatt strategi for naturmangfold. Jobber med hovedplan for avløp og vannmiljø. Håper på ferdig i løpet av året. • Mottatt tilskudd på 100 000 til å bekjempe kjempespringfrø. Lørenskog: • Kommunen har begynt å lage kart over bekker som er åpne og lukket. Ønsker på sikt å få kartlagt mulige bekkeåpninger. Synes det er vanskelig å vurdere små VA prosjekter med tanke på om et lite strekning av bekk bør åpnes. Håper at de nye kartene kan hjelpe til med å ta avgjørelser i mindre prosjektet. Det mangler en del i GEMINI når det gjelder bekkeinntak, utløp osv. Ser at flere bekker	

de har i systemet kanskje må få en egen kategori, for eksempel bekker som er borte ved at de for eksempel har blitt begravd i en diger steinrøys.

- Miljørisikovurdering av avløpsnettet - krav i utslippstillatelsen.
- Miljørettet helsevern har begynt å jobbe med en risiko-analyse for badeplassene. Har kun tatt badevannsprøver i sommerferien, og bør kanskje ta noe tidligere da folk bader lenge før ferien.

Oslo:

- Har startet arbeidet med en handlingsplan for naturmangfold - bymiljøetaten med deltagere fra bygningsetaten og vann og avløpsetaten. Mål å komme i mål i løpet av året eller i løpet av våren.
- Overvåkingsprogram i vannområde Oslo. Temagruppe for forurenset overvann har hatt seminar og skal ha et møte i juni. Det er mye fokus på hvordan de skal få satt ned grenseverdier, og hvordan dette kan implementeres i planen for overvann.
- Søke om ny utslippstillatelse til Bekkelaget renseanlegg. Inngått samarbeid med kommunene rundt Oslofjorden, og Multiconsult jobber med å lage en felles mal for søknad for alle kommunene rundt Oslofjorden. Ferdigstilles i løpet av 2025.
- Ørfiske – Fått inn søknad på å få vann og avløp til en eiendom som vil starte opp med birøkting.

Lunner:

- Arbeidet med å bygge en tursti langs Harestuvannet har startet opp. Det er satt mange vilkår i byggetillatelsen, blant annet for å ta vare på kreps og vannet.
- I starten av mai var det et kontrollert utslipp til Harestuvatnet. Dette er i forbindelse med oppgradering av renseanlegget, og utslippet var søkt om og fått dispensasjon.
- Lager kommunedelplan for vann- og avløp, og skal i gang med naturmangfoldplan.
- VO Randsfjorden - var med på vassdragskonferansen i Drammensvassdraget. Hadde mye konkrete innlegg, som vil være av nytte fremover.

Lillestrøm:

- Ferdige med temaplan for naturmangfold, og jobber nå med oppfølging av denne. Ett punkt er at de skal lage en lokal veiledning for oppfølging av naturmangfoldloven. Denne veiledningen kan brukes internt i kommunen og fungere som en støtteveileder. Dette vil avlaste de to rådgiverne for natur - og byggesak kan bli litt mer selvgående. Det vurderes også å arrangere ett kurs. Lillestrøm er åpne for samarbeid med andre kommuner.
- Oppfølging av ravinefond. Avsatt midler til å forvalte ravinene bedre i Lillestrøm. Kommer til å gi støtte til å rydde søppel og rydde opp i gamle gårdsfyllinger med nærhet til bekk i ravinene.
- Jobber med å kartlegge restaurerbare arealer, men mangler penger til selve kartleggingen. Kommunen trenger en bedre oversikt og et kostnadsestimat.

	- NIBIO kartleggingsprosjekt - blågrønne arealer - skog og myr og annen grønn struktur. Skal resultere i 16 ulike kartlag som skal kunne avdekke dagens tilstand og hjelpe til med å gjøre gode vurderinger på hva som skjer om man gjør inngrep i dag. Skal være lettere å veilede politikere når man tenker å bygge ned karbonrike arealer. Ferdig i oktober. Drammen og Tønsberg har gjort tilsvarende tidligere. - Politisk sak som skal legges frem før sommeren om vannkvalitet. Legger inn at det skal være en årlig orientering av vannkvalitet i kommunen. Legger også inn at Sagelva bør følges opp bedre. Nannestad: - Kommunen skal kartlegge myrer under marin grense, arbeidet skal gjennomføres i mai. NINA har fått oppdraget. - Har mottatt midler til å bekjempe kjempespringfrø – og det vil i år være fokus på et strekke langs Leira fra Breen bru til Kringler naturreservat. Byggeservice skal gjennomføre arbeidet. - Handlingsplan for naturmiljø er oppdatert. Har prøvd å løfte inn mer om vann og vilt. - Ny hovedplan for VA vedtatt i slutten av 2023 - handlingsplanene revideres. Prøver å få en tettere samarbeid med VA. Hatt en byggesaksbehandler som satt med miljø som nå er prosjektleder på VA, håper dette vil føre til et tettere samarbeid. - Rydder opp fortsatt etter Hans, da det ble mange erosjonsskader. - Stort prosjekt med å erosjonssikre et stort ravineområde som ligger ned mot Leira – det er to hundre arbeidsplasser og mange boliger i området, og det er funnet kvikkleire der. Dette er et stort prosjekt og NGI står for prosjektering. Det blir flere bekker som skal erosjonssikres. Det skal samtidig gjenåpnes 360 meter av en bekk som ble lukket for 50 år siden. - NVE og NGI ønsker kun å erosjonssikre med sprengstein. Dette er utfordrende. NVE er ikke positive til erosjonssikring med elvestein. - Landbruk har utarbeidet en tilskuddsordning for å skjøtte kantsonene – dette for å forbedre dem når det gjelder biologisk mangfold. - Fylkeskommunen skal kartlegge restaurerbar natur og kommunen ønsker å delta i dette prosjektet. Vedtak: Informasjonen tas til orientering	
14/24	Møteplan - September - Desember <i>Forslag til vedtak: Møteplan godkjennes. Forslag til møtedatoer i september sendes ut i etterkant av møtet.</i>	
	Eventuelt Det var ingen saker til eventuelt.	